

PARLIAMENTARY ASSEMBLY
OF THE
COUNCIL OF EUROPE

8 May 1990

Doc. 6232

MOTION FOR A RESOLUTION

on the role
of the International Institute for Democracy
in East-West relations

presented by Mr SAGER and others

The Assembly,

1. Recalling its Recommendation 1112 (1989), on East-West co-operation at the close of the twentieth century, particularly paragraph 27, in which it stressed "the particular interest of numerous recent Council of Europe activities beyond Europe, such as the Strasbourg Conference on Parliamentary Democracy and the (International) Institute for Democracy which the conference has decided to set up";

2. Referring to the Declaration adopted on 5 May 1989 by the Committee of Ministers on the role of the Council of Europe in European construction, in which the Committee of Ministers welcomed the reform policy entered into by certain countries in Eastern Europe, and expressed the hope that the reforms started would lead to greater openness, greater respect for human rights and the development of genuine democracies throughout Europe;

3. Noting that the objectives of the International Institute for Democracy are, *inter alia*:

a. to promote the development of democratic institutions and practices;

b. to co-ordinate and promote research on pluralist democracy;

c. to serve as a clearing-house to distribute information about the activities of organisations and institutions working to promote democracy;

d. to organise meetings and conferences between its members and other like-minded organisations;

4. Noting that, to date, the parliaments of Australia, Belgium, Cyprus, Denmark, Finland, Iceland, Liechtenstein, Malta, Norway, the Netherlands, Portugal, San Marino, Sweden, Switzerland and Turkey have decided to make a contribution to the institute, together with the Center for Democracy in Washington;

ASSEMBLÉE PARLEMENTAIRE
DU
CONSEIL DE L'EUROPE

8 mai 1990

Doc. 6232

PROPOSITION DE RÉSOLUTION

sur le rôle dans les relations Est-Ouest
de l'Institut international de la démocratie

présentée par M. SAGER
et plusieurs de ses collègues

L'Assemblée,

1. Rappelant sa Recommandation 1112 (1989), relative à la coopération Est-Ouest à la fin du vingtième siècle, et en particulier son paragraphe 27 par lequel elle marque «le vif intérêt de nombreuses activités récentes du Conseil de l'Europe dans des domaines d'activité au-delà de l'Europe comme la Conférence de Strasbourg sur la démocratie parlementaire et l'Institut (international) de la démocratie que cette conférence a décidé de créer»;

2. Se référant à la Déclaration adoptée par le Comité des Ministres le 5 mai 1989 sur le rôle du Conseil de l'Europe dans la construction européenne, dans laquelle le Comité des Ministres se félicite de la politique de réformes engagée dans certains pays de l'Est, et espère que les réformes entreprises conduiront à une plus grande ouverture et à un plus grand respect des droits de l'homme, ainsi qu'au développement de véritables démocraties dans toute l'Europe;

3. Notant que l'Institut international de la démocratie a pour objet, notamment:

a. de promouvoir le développement des institutions et des pratiques démocratiques;

b. de coordonner et de promouvoir les recherches sur la démocratie pluraliste;

c. de servir de *clearing-house* pour la diffusion des informations sur les efforts déployés par les organisations et les institutions s'occupant de promouvoir la démocratie;

d. d'organiser des réunions et des conférences entre ses membres et diverses organisations partageant ses conceptions;

4. Notant qu'à ce jour, les parlements suivants ont décidé d'apporter une contribution à l'institut: Australie, Belgique, Chypre, Danemark, Finlande, Islande, Liechtenstein, Malte, Norvège, Pays-Bas, Portugal, Saint-Marin, Suède, Suisse, Turquie, ainsi que le *Center for Democracy* de Washington;

5. Having regard to the key role the institute can play in strengthening democracy where it exists and in fostering its emergence in countries throughout the world where the population aspires to pluralist democracy,

6. Believes that the institute provides the appropriate framework for co-ordinating the action undertaken or to be undertaken to help the countries of Central and Eastern Europe establish democratic institutions and for co-operation between all bodies pursuing the same objectives as itself;

7. Invites those parliaments participating in the Strasbourg Conference on Parliamentary Democracy (the "Twenty-three", the European Parliament, Australia, Canada, Japan, New Zealand and the United States of America) which have not already done so, to join the institute.

5. Considérant le rôle clef que l'institut peut jouer pour renforcer la démocratie là où elle existe et pour favoriser son émergence partout dans le monde, dans les pays où la population aspire à la démocratie pluraliste,

6. Estime que l'institut offre le cadre approprié pour la coordination des actions entreprises ou à entreprendre pour aider les pays d'Europe centrale et orientale à se doter d'institutions démocratiques et pour la coopération entre tous les organismes poursuivant les mêmes objectifs que lui ;

7. Invite ceux des parlements participant à la Conférence de Strasbourg sur la démocratie parlementaire (les « Vingt-trois », le Parlement européen, l'Australie, le Canada, le Japon, la Nouvelle-Zélande et les Etats-Unis d'Amérique) qui ne l'ont pas encore fait, à adhérer à l'institut.

Signed: *Signé:*

Sager, Martinez, de Puig, Baarveld-Schlaman, Maris, Tarschys, Candal, Brito, Moreira, Coleman, Finsberg, Hunt, Collart, Kempinaire, Stoffelen, Altug, Pontillon, Lentz-Cornette, Worms, Petitpierre, Koehl, Redmond, Harms, Ekman, Elmquist, Jansson